
Pracovná skupina pre liehoviny, 19. apríl 2023

Miesto stretnutia:  COPA-COGECA, Rue de Trèves 61, 1040 Brusel

Dátum stretnutia: 19. apríla 2023

Účastník stretnutia: Konzorcium

Názov aktivity: Pracovná skupina pre liehoviny

Predsedal: Predsedal Wolfgang Lukas (AT).

Podrobný popis aktivity:

Situácia na trhu

HR reprezentantka referovala o náraste produkcie v roku 2022 oproti 2021 o 27 %. Dovoz sa zvýšil
o 33% a vývoz o 9 %. Problémom sú vysoké produkčné náklady.

HU reprezentantka referovala o bývalých dovozoch fľašiek z UA, čo teraz spôsobuje veľké problémy
so zásobovaním. Aj ostatné produkčné náklady zostávajú na vysokej úrovni. HORECA sektor má
v HU veľké ťažkosti, konkrétne grafy zašlú sekretariátu.

AT reprezentant označil za hlavný problém vysoké náklady.

 

Zdravotné varovanie

Sekretariát referoval o oznámení Komisie o Európskom pláne boja proti rakovine, ktorým zreteľne
cieli na zníženie požívania tabakových a alkoholických výrobkov. Nástrojom na dosiahnutie tohto
cieľa môžu byť zdravotné varovania na etiketách alkoholických nápojov. Sekretariát C-C sa preto
usiluje o nájdenie spoločnej pozície, ktorá sa bude používať na lobistické akcie. Navrhuje, že
zdravotné varovanie by malo byť nástrojom, ktoré poskytuje jasné informácie založené na solídnom
vedeckom konsenze o účinkoch pitia alkoholu. Varovanie by sa malo zacieliť na umiernené
a zodpovedné pitie, ktoré jasne rozlišuje medzi užívaním a zneužívaním alkoholických nápojov. Treba
podporovať a uprednostňovať spoločný európsky prístup pred individuálnymi vnútroštátnymi
prístupmi, ktoré by mohli ohroziť jednotný trh.

Možné oznámenia by mohli byť napr. „Pite s mierou“, „Veľké množstvo/Nadmerná konzumácia
alkoholu môže poškodiť vaše zdravie“, „Predaj zakázaný osobám mladším ako 18 rokov“, „Pitie
alkoholu v tehotenstve alebo počas dojčenia môže nepriaznivo ovplyvniť vývoj vášho plodu alebo
dieťaťa“, a i.

 

Možné piktogramy:



Diskusia:

HR reprezentantka označila plán Komisie za veľké sklamanie, upozornila, že doposiaľ nebol
publikovaný žiadny vedecký dôkaz o vplyve alkoholu na zdravie, pričom napr. aj prílišná konzumácia
čokolády môže spôsobovať množstvo ochorení. Odvetvie liehovín vždy zdôrazňovalo primeranú
konzumáciu alkoholu a v tom zmysle treba pokračovať v osvete. Odmieta však na etikete uvádzať
akékoľvek zdravotné varovania, vrátane piktogramov. Upozornila, že navýšenie produkčných
nákladov v prípade ich zavedenia je v súčasnosti veľmi nežiadúce. Pokiaľ by bolo nutné akékoľvek
varovanie uvádzať, tak len mimo etikety a s výnimkou pre malé liehovary.

HU reprezentantka aj predsedajúci podporili HR vyjadrenie s tým, že aj cukor spôsobuje zdravotné
problémy.

Sekretariát upozornil, že pokiaľ nebude prijatá spoločná pozícia spolu s odvetvím vína, bude zložité
zúčastňovať sa na rokovaní, odporučil naďalej sa usilovať o nájdenie kompromisu. Diskusie budú
pokračovať na budúcom zasadnutí pracovnej skupiny.

 

Spolupráca malých liehovarov

Štruktúra spotrebných daní z alkoholu a alkoholických nápojov je stanovená smernicou Rady
92/83/EHS a minimálna sadzba  zdanenia smernicou Rady 92/84/EHS. Článok  4 smernice 92/83
umožňuje znížené sadzby pre malých producentov, a to max. o 50 % pod základnou vnútroštátnou
sadzbou spotrebnej dane. Pre pivovary je možné zníženú sadzbu uplatňovať aj pre spolupracujúce
malé pivovary, pokiaľ ich spoločná ročná produkcia neprekročí limit 200 000 hl. V rámci revízie bola
prijatá nová smernica 2020/1151, ktorá rozširuje takúto spoluprácu malých výrobcov aj na výrobcov
vín, kvasených výrobkov a medziproduktov, nie však na liehovary. Sekretariát sa zaujímal o názor
členských organizácií, preto rozošle členom pracovnej skupiny dotazník na zistenie situácie
v členských štátoch.

 

Obaly a balenia (Spirit Europe)

Zástupca Spirit Europe informoval o návrhu nového nariadenia o obaloch a obalových odpadoch,
ktorý Komisia zverejnila 30. 11. 2022. Návrh okrem iného stanovuje, že od  1. 1. 2030 budú musieť
obaly spĺňať kritériá umožňujúce recykláciu a od roku 2035 musia byť obaly recyklované vo veľkom
meradle. Európska komisia ďalej navrhuje zavedenie povinných cieľov opätovného použitia obalov
v jednotlivých odvetviach, vrátane odvetvia liehovín, s čím však Spirit Europe nesúhlasí
a upozorňuje, že sektor musí mať slobodu inovovať, aby mohol investovať do prelomových inovácií
obalov, výskumu a vývoja. Politika nesmie obmedzovať tieto činnosti prísnymi cieľmi.



Vo výbore AGRI je spravodajcom stanoviska Salvatore De Meo (IT, EPP), návrh jeho stanoviska sa
bude prerokovávať 24. 4. 2023. Všetky jednania prebiehajú veľmi rýchlo, europoslanci ich chcú
očividne stihnúť ešte počas svojich terajších mandátov, zástupca Spirit Europe upozornil na riziká
takéhoto rýchleho postupu.

V Rade sa členské štáty zatiaľ nezhodnú ani na právnej norme novej legislatívy: zachovanie smernice
požadujú AT, BE, CZ, EL, HR, LV, LU, zatiaľ čo formu nariadenia presadzujú BG, EE a NL.

 

Reforma systému zemepisných označení (ZO)

Zástupca Spirit Europe pripomenul, že Komisia zverejnila návrh revidovaného nariadenia o ZO pre
víno, liehoviny a poľnohospodárske produkty dňa 31. 3. 2022. O svojej správe k návrhu má výbor
AGRI hlasovať 20. 4. 2023, pričom Spirit Europe striktne odmieta pozmeňovací návrh č. 47 Paola de
Castra (IT, S&D) zakazujúci používanie chráneného názvu na označenie, keď produkt dozrieval
v nádobách (vrátane sudov a barelov), v ktorých pôvodne dozrievali produkty označené CHZO,
s výnimkou prípadov, keď je to písomne dohodnuté so zoskupením producentov. Naviac je to úplne
v rozpore s pravidlami uvedenými v nariadení (EÚ) 2019/787.

Diskusia:

Predsedajúci  upozornil,  že  v rámci  procesu  revízie  navrhujú  niektorí  europoslanci nové

kategórie liehovín.

Zástupca Spirit Europe uviedol, že organizácia sa k tejto možnosti stavia neutrálne.

HR reprezentantka vyjadrila obavy zo straty dobrého imidžu odvetvia, pokiaľ by sa na destiláciu
využívali inak nepoužiteľné zvyšky.

Rôzne

Sekretariát referoval o štúdii o nízkoalkoholických a nealkoholických nápojov, ktorú zadala Európska
komisia a ktorú bude prezentovať na rokovaní CDG dňa 19. 4. 2023. Jej cieľom bolo zistiť
odporúčania pre pripravovanú harmonizáciu EÚ pravidiel o takýchto nápojoch. Komisia začne
diskusie pre harmonizovaný prístup k názvosloví nápojov, ďalšie rokovania sa budú týkať úrovne
obsahu alkoholu, pre ktoré by sa mali uvádzať zdravotné tvrdenia, atď. 

 

Prínos aktivity pre poľnohospodárov v SR:

Prenos informácií pre členov SPPK k danej problematike.

 

Vyplývajúce úlohy pre SPPK:

Pre SPPK nevyplývajú zo zasadania žiadne úlohy.


